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گاهی  متأسفانه  گفت:  رئیســی  حجت الاسلام 
مشــاهده می شــود برخی افراد تحــت تأثیر 
جوسازی ها، از وظایف قطعی و قانونی خود سر باز 

می زنند که این امری خطرناک است.
به گزارشت باشگاه خبرنگاران جوان، رئیس جمهور صبح دیروز 
شنبه در دیدار اعضای ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر، 
با اشاره به همزمانی برگزاری این نشست با آغاز ایام سوگواری 
محرم، امام حسین)ع( را پرچمدار این فریضه مهم دینی خواند 
و گفت: حرکت عظیم حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و شهادت 
مظلومانه ایشان، گواهِ اهمیت بالای امر به معروف و نهی از منکر 

در دین اسلام است.
حجت الاسلام رئیسی پرداختن به امر به معروف و نهی از منکر 
را وظیفه همه آحاد امت اسلامی دانست و تصریح کرد: جامعه ای 
که نسبت به این فریضه بسیار مهم دینی حساس نباشد، جامعه 
زنده ای نیست. برای داشتن جامعه تراز انقلاب اسلامی نباید امر 

به معروف و نهی از منکر در جامعه سست شود.
رئیس جمهور با اشاره به وظیفه قانونی دولت و دستگاه های 

اجرایی در اجرای قانون امر به معروف و نهی از منکر، گفت: همه 
دولتمردان و دستگاه های در این رابطه مسئولیت دارند و باید با 

دقت و جدیت وظایف خود را انجام دهند.
حجت الاسلام رئیسی در ادامه توجه به ظرفیت عظیم مردمی 
در کشور و سازمان های مردم نهاد را در راستای احیای فریضه 
امــر به معروف و نهی از منکر مــورد تأکید قرار داد و تصریح 
کرد: هر جا به مردم میدان داده شد، موفقیت حاصل شده است. 
اساساً هنر امام خمینی)ره( و رهبری آوردن مردم به میدان بود 
بنابراین نباید از این ظرفیت بزرگ غفلت شود.رئیس جمهور در 
ادامه با تأکید بر لزوم بی توجهی به فضاسازی های باطل در مسیر 
امر به معروف و نهی از منکر افزود: متأســفانه گاهی مشاهده 
می شود برخی افراد تحت تأثیر جوسازی ها، از وظایف قطعی و 
قانونی خود سر باز می زنند که این امری خطرناک است چرا که 
دشمن از همین اهرم استفاده کرده و برای عقیم ماندن بسیاری 
از مسایل مهم کشور، با ایجاد جوسازی برخی مدیران را منفعل 
می کند. حجت الاسلام رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود 
بر ضرورت کار تبیینی و تنویر افکار عمومی در زمینه معروف ها و 

منکرات تأکید کرد و از صاحبان نفوذ کلام خواست تا برای مردم 
تمایز میان حق شخصی با حقوق جامعه را به روشنی تبیین کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه اگر امنیت اجتماعی، اقتصادی و 
اخلاقی در جامعه نباشد، همه ضرر می کنند، افزود: باید همه 
در مســیر تأمین امنیت اقتصادی و اخلاقی باشند تا جامعه از 

ناهنجاری ها دور باشد.
حجت الاســلام رئیسی با بیان اینکه دولت مصمم به امر به 
معروف و نهی از منکرات بویژه در مسایل اقتصادی و اجتماعی 
است، افزود: در این زمینه وظیفه دولت از همه نهادها بیشتر است 
و قدردان ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر هستیم که 
در راستای اجرای این فریضه مهم دینی به دولت کمک می کند.
رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود ضمن تسلیت به خانواده 
جانباختگان حادثه ســیل در نقاط مختلف کشور از زحمات و 
اقدامات امدادی و جهادی دستگاه های مختلف در کمک رسانی 
به ســیل زدگان قدردانی کرد.پیش از سخنان حجت الاسلام 
رئیسی حجت الاسلام والمســلمین کاظم صدیقی رئیس و 
هاشمی گلپایگانی دبیر ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر 

و همچنین سردار احمد وحیدی وزیر کشور، دکتر محمدمهدی 
اسماعیلی وزیر ارشاد، سردار حسین اشتری فرمانده کل انتظامی 
کشور و آیت الله کعبی عضو مجلس خبرگان رهبری به عنوان 
اعضای این ســتاد ضمن ارایه گزارشی از عملکرد و اقدامات 
مجموعــه تحت مدیریت خود در زمینه امر به معروف و نهی 

از منکر به بیان نظرات، دیدگاه ها و پیشنهادهای خود پرداختند.
نحوه تعامل دولت با ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر، 
تشکیل شوراهای امر به معروف و نهی از منکر در دستگاه های 

دولتی، اجرای قانون حمایــت از آمران به معروف و ناهیان از 
منکر، مقابله با آســیب های فضای مجازی و ناهنجاری های 
ســازمان یافته در حوزه فرهنگ، پرهیز از ایجاد دو قطبی در 
جامعه در زمینه امر به معروف و نهی از منکر و همچنین نیاز 
به پیوست فرهنگی برای تمامی فعالیت ها در این حوزه و تقویت 
تشکل های مردمی در احیای این فریضه مهم دینی از مهمترین 
مسائل مطرح شده از سوی سخنرانان قبل از رئیس جمهور در 

این جلسه بود.

رئیس جمهور در دیدار اعضای ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر:

مصمم به امربه معروف و نهی ازمنکر به ویژه 
در مسائل اقتصادی و اجتماعی هستیم

توانگر با انتقاد از عملکرد صدا وسیما در برنامه ریزی  برای VoDها؛

رفتار یک بام و دو هوای صدا وسیما با پلتفرم ها غیر قابل قبول است
رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس شــورای 
اسلامی با انتقاد از رفتار یک بام و دوهوای صدا و سیما، در مورد 
عملکرد VoDها  گفت: از متولیان و مسئولان پلتفرم ها و Vo ها 
درخواســت کرده ایم تا برای بررسی موضوع و ارائه راهکارها 
جلسه ای مشترک میان مجلس، رییس سازمان صدا و سیما و 
فعالان این صنعت و پلتفرم های اصلی برگزار کنند اما مدیران 
صدا و ســیما عنوان کردند، برگزاری چنین جلسه ای در شأن 

رئیس محترم سازمان صدا و سیما نیست.
مجتبی توانگر در گفت و گو با خانه ملت؛  در مورد مشکلات ایجاد شده بین 
VODها و رسانه ملی گفت: با انتشار نامه ای از رئیس ساترا به رئیس سازمان 
صدا و سیما در شبکه های اجتماعی با موضوع اقدامات سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر جهت برخورد و تعطیلی برخی از پلتفرم های 
پخش نمایش خانگی، انتقاداتی از سازمان صدا و سیما مطرح شد؛ تا جایی که 
بنــده به عنوان نماینده مردم در مجلس و رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد 
دیجیتال مجلس شورای اسلامی طی نامه ای به رئیس سازمان صدا و سیما 
نامه مزبور را موجب حیرت و تاسف برانگیز دانسته و افزایش فشار بر شرکت های 
دانش بنیان این حوزه را ریختن آب به آسیاب دشمن بیان کردم.نماینده مردم 
تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی افزود: 
متعاقب ارسال نامه اینجانب به رییس سازمان صدا و سیما، ایشان با بنده تماس 
گرفته و خواستار برگزاری جلسه ای میان اینجانب و رئیس ساترا جهت ارائه 

توضیحات شــدند که پیرو صحبت با آقای دکتر جبلی رئیس سازمان صدا و 
سیما، جلسه ای با حضور آقای مقیسه رئیس ساترا و جانشین ایشان و نیز معاون 
پارلمانی سازمان صدا و سیما برگزار شد و دوستان توضیحات خود را از فضا و 
مسأله بیان کردند. انتقاداتی هم نسبت به عدم پذیرش یک ساختار مورد تصویب 
توســط مجلس از سوی صدا و سیما، عدم سعه صدر و ظرفیت در برخورد با 

VODها طرح کردم.
مستنداتی برای فشار بر پلتفرم ها ارائه شد

وی ادامه داد: مســئولان صدا و سیما هم مستنداتی از ساختار قانونی خود 
ارائه کردند که قانع کننده نبود در عین حال که جزوه ای از تصاویر غیراخلاقی 
ارائه شــد تا بنده را مجاب کنند؛ فشار بر VODها افزایش یابد که تصاویر 

ربطی به VODها نداشت و مربوط به پلتفرم های دیگری بود.توانگر با انتقاد 
از رفتار یک بام و دوهوایی صدا و سیما، یادآور شد: مدیران صدا و سیما از بنده 
درخواست داشتند تا یک طرفه به قاضی نروم و سخنان طرفین را بشنوم متعاقب 
با توضیحات ایشان از دوستان خواستم تا جهت بررسی موضوع و ارائه راهکارها 
جلسه ای مشترک میان مجلس، رئیس سازمان صدا و سیما و فعالان این صنعت 
و پلتفرم های اصلی برگزار گردد اما مدیران صدا و سیما عنوان کردند، برگزاری 
چنین جلسه ای در شأن رئیس محترم سازمان صدا و سیما نیست و پیشنهاد 
دادند ابتدا جلسه میان فعالان این حوزه با مسئولان ساترا برگزار گردد.نماینده 
مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: با پذیرش این پیشنهاد و نهایتا پس از دو بار 
تغییر تنظیم زمان جلسه و علی رغم ارسال دعوت نامه رسمی و قول دوستان 
ساترا جهت حضور در کمیسیون اقتصادی مجلس در جلسه روز شنبه، آقای 
مقیسه و مدیران ساترا جلسه جهت شنیدن مشکلات VODها را در شأن خود 
ندیدند و از حضور در جلسه خودداری نموده و بی اعتنایی خود را به ساز و کارهای 
رسمی کشور و نهادهای متولی موضوع از جمله مجلس شورای اسلامی، مرکز 

ملی فضای مجازی و وزارت ارشاد و نیز قول های خود نشان دادند.
 سیاست عدم پاسخگویی به افکار عمومی و مطالبه مردم 

در شان صدا و سیما نیست
رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: این سیاســت عدم پاسخگویی به افکار عمومی و مطالبه مردم 
و فرار از مشــارکت در فرآیند قانون گذاری در شــأن سازمان صدا و سیما و 

مدیران ارشــد آن نیست و در سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی 
با عنوان »تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« نامگذاری شده است تضعیف و 
تخریــب صنایع دانش بنیان خصوصاً در حوزه ای با این اهمیت امری مذموم، 
غیراخلاقیاســت و سوال برانگیزتر از آن این حد از فراری بودن سازمان صدا و 
ســیما از مشارکت در تدوین لایحه یا طرح قانونی جهت تبیین حدود و ثغور 
حوزه صوت و تصویر فراگیر و چارچوب فعالیت ساترا و سایر متولیان این حوزه 
است.توانگر با اشاره به بررسی جزییات عملکرد ساترا اظهار کرد: همان طور که 
امام راحل عظیم الشأن فرمودند مجلس در رأس امور کشور است و مقام معظم 
رهبری نیز بارها همگان را نسبت به تمکین به قانون و ساز و کارهای رسمی 
و قانونی کشور تاکید فرموده اند و در چنین فضایی جایگاه هیچ فرد و نهادی 
فراتر از قانون نیست و ضروری است تا قانون و اساسنامه ساترا جهت تصویب 
در مجلس مورد بررسی قرار گیرد. رئیس کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در پایان خاطر نشان کرد: در جلسه 
کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس، معاونان وزارت ارشاد و مرکز ملی فضای مجازی 
حضور داشتند و با ســعه صدر و در فضایی صمیمانه با VODها گفت وگو 
کردند.همچنین در این جلسه از VODها خواسته شد تا توجه دقیق تری به 
چارچوب های اخلاقی جامعه داشتند باشند آنها نیز ضمن بیان التزام خود به طی 
شدن فرآیند قانونی خواستار تصویب قوانین لازم جهت شفاف شدن ضوابط 
نظارت و نیز تعیین نهادی مستقل، منصف و بی طرف برای تنظیم گری این 

حوزه شدند.

مرحوم آیت الله العظمی صافی:
  امر به معروف طوری ادا شود 

که اسباب تنفر دیگران از دین فراهم نشود 
مرحوم آیت الله العظمی صافی گلپایگانی در مورد امر به معروف و نهی از منکر تاکید 
کرده است: ظرافت و لطافت هایی را که باید در آن به کار گرفته شود باید ملاحظه نمود 
تا طوری ادا شود که موثر و جالب و مقبول ذوقهای سلیم باشد و اسباب تنفر دیگران از 
دین فراهم نشود و دین بصورت یک نهاد خشن معرفی نشود و آمر بمعروف و ناهی از 

منکر مورد بغض مردم قرار نگیرد.
به گزارش جماران؛ مرحوم آیت الله العظمی صافی گلپایگانی در پاسخ به سوالی در خصوص »حدود و 
مراتب امر بمعروف و نهی از منکر« بیان کرد: امر بمعروف و نهی از منکر از فرائض مهمه ای است که سایر 
فرائض به آن اقامه و احکام خدا به آن اجرا می شود و حدود آن بسیار گسترده است و ظرافت و لطافت 
هایی را که باید در آن به کار گرفته شود باید ملاحظه نمود تا طوری ادا شود که موثر و جالب و مقبول 
ذوقهای سلیم باشد و اسباب تنفر دیگران از دین فراهم نشود و دین بصورت یک نهاد خشن معرفی نشود 
و آمر بمعروف و ناهی از منکر مورد بغض مردم قرار نگیرد کارهایشان مهما امکن بصورت خیرخواهانه و 
لین باشد و مراتب را رعایت نمایند و مخصوصا درجات احکام را بشناسند و رعایت کنند و عکس العمل در 
برابر هم معاصی نباید در یک حد باشد خلاصه دقایق و لطایف بسیار برای اعمال آن لازم است و مهمتر از 
همه این است که افرادی که امر به معروف می نمایند خودشان ترتیب دینی صحیح داشته باشند و با عمل 
امر بمعروف نماینده و مطالب دیگر که اجمالی از آن را در رساله امر بمعروف و نهی از منکر حقیر که شاید 

متجاوز از چهل سال پیش نگاشته شده مراجعه نمایند.

جامعه وقتی خوب می شود که تک تک ما خوب شویم
یادگار امام با تأکید بر اینکه امام حسین)ع( و یارانش عزیزترین دارایی خود را 
دادند تا مردم از گمراهی نجات پیدا کنند و از جهل بیرون بیایند، گفت: اگر می 
خواهیم حسینی باشیم، باید خودمان را به جای بقیه بگذاریم. حکومت با مردم، 
مردم با مردم، رئیس با کارمند، باید این قاعده را رعایت کنند. در آن صورت اگر 
کاری را می خواستی انجام دهی و دوست داشتی فرد دیگری هم با تو این کار 

را کند، آن را انجام بده.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی ظهر دیروز در مراسم عزاداری روز اول 
ماه محرم حسینیه جماران، با تسلیت حلول ماه عزای سالار شهیدان، گفت: برای درگذشتگان در حادثه سیل 
اخیر که دچار این بلای طبیعی شدند، از خداوند متعال علو درجات، رحمت و غفران و همچنین برای آسیب 
دیدگان و بازماندگانشان صبر و اجر مسألت می کنم.یادگار امام سپس در خصوص مسائل مربوط به عاشورا، 
اظهار داشت: شاید مهمترین مسأله ای که در بحث پیرامون عاشورا، محرم و قیام سالار شهیدان)ع( مطرح 
است، پیگیری و بررسی چرایی این اتفاق باشد. این چرایی از چند جهت قابل بررسی است. یکی اینکه چه 
شد این اتفاق واقع شد؟! از رحلت پیامبر)ص( 50 سال گذشته بود که این اتفاق افتاد؛ یعنی بازه زمانی طولانی 
ای نگذشته بود، اما انحرافی بعد از پیامبر)ص( واقع شد که اوج آن در دولت اموی به صورت فاجعه آمیز رخ 
نمود و در شخصیت یزید جلوه گر شد.وی با بیان اینکه تلخ ترین اتفاقی که در این دوره ممکن بود واقع شود 
داستان کربلا است، تأکید کرد: حادثه کربلا مسأله کمی نیست؛ بعضا آنقدر آن را تکرار کرده ایم که در ذائقه ما 
آن تلخی لازم ندارد. این در حالی است که فارغ از مباحث دینی، تمام عزت عرب از پیامبر)ص( است و همه 
کسانی که به جنگ سیدالشهدا)ع( آمدند همان ظهر نمازی را خوانده بودند که مطابق سنت در تشهد »صلوات 
خدا بر پیامبر)ص( و آل او« گفته اند. در عین حال، در همان زمان یک نفر نماینده »آل پیامبر)ص(« است و آن 
هم حسین بن علی)ع( است که آنان مقابل او ایستادند و او را کشتند؛ بعد هم با آن وضع با خانواده و پیکرش 
برخورد کردند.سید حسن خمینی با اشاره به اینکه بعُد دوم بررسی واقعه عاشورا این است که »چرا حسین بن 
علی)ع( قیام کرد و ایستاد«، گفت: در این رابطه دو نگاه در طول تاریخ بوده است؛ یکی اینکه این یک وظیفه 
شخصی برای او بود و هیچ کس نباید از این کار تبعیت کند و الگو بگیرد. مثل اتفاقی که در مسیحیت برای 
عیسی)ع( افتاده و معتقدند عیسی)ع( کسی است که به دار رفته؛ یا مثل داستان ابراهیم)ع( که کس دیگری 
حق ندارد مانند او سر فرزندش را ببرد و ماجرا فقط منحصر به ابراهیم)ع( و اسماعیل است.وی یادآور شد: در 
دوره صفویه برخی گفتند سیدالشهدا)ع( همان نقشی را دارد که عیسی)ع( دارد؛ یعنی همانگونه که عیسی)ع( 
در دنیا آمد و زجر کشید تا هرکسی گناه می کند را بتواند در آخرت از پل صراط عبور بدهد، سیدالشهدا)ع( نیز 
چنین نقشی دارد؛ او آمده که هرکس بر او گریه کرد، بخشیده شود؛ صفویان این برداشت را پررنگ کردند تا 
ثابت کنند خون حسین)ع( فدیه ای بود که قرار بود گناه امت را بشوید. بعد هم از آن نتیجه گرفتند که هر کاری 
می خواهی بکن، سپس یک »یا حسین)ع(« بگو و اینگونه مشکل حل است! بر اساس این برداشت از عاشورا، 
هیچ کسی از آن واقعه امکان الگو برداری، اتخاذ وظیفه و درس آموزی نخواهد داشت.یادگار امام تأکید کرد: اما 
وقتی سیر تاریخی قضیه عاشورا را که نگاه می کنیم، می بینیم که این گونه نیست. یعنی نه ائمه ما نگاهشان 
به عاشورا آنگونه بوده، نه بزرگان ما چنین اعتقادی داشته اند و نه دین ما اصلا چنین تصویری از شهادت یک 
نفر را می دهد و اساسا فدیه شدن برای دیگران را قبول ندارد. همانگونه که امام سجاد)ع( یک روز می گریست 
و می فرمود، خدای سبحان گفته آتش برای آدم های بد است؛ ولو سرور قریش باشد؛ و بهشت برای آدم های 
خوب است ولو عبد حبشی باشد.وی یادآور شد: امام خمینی)س( به صراحت می گویند مانند همه انبیاء و اولیاء؛ 
هدف، آرمان، علت و غایت قیام سیدالشهدا)ع( »دعوت به سوی خدا« و »دعوت به توحید« بود. این دو با هم 
فرق دارد. خیلی وقت ها ممکن است خدا را قبول کنید ولی موحد نباشید؛ یعنی شما قبول دارید خدا هست اما 
معتقدید خدایان دیگری هم هستند. فرق مشرک و کافر این است که کافر اصلا خدا را قبول ندارد، اما مشرک 
برای خدا شریک قائل است.سید حسن خمینی گفت: امام می فرمایند زمانی این دعوت به توحید در زندگی 
انسان منشأ اثر می شود که برای »برپایی یک حکومت عادلانه« و »نفی ظلم و ستم« باشد. امام صادق)ع( 
در زیارت اربعین وقتی می خواهد سیدالشهدا)ع( را معرفی می کند می فرماید، او عزیزترین دارایی اش را داد 
تا مردم از گمراهی نجات پیدا کنند و از جهل بیرون بیایند.وی در بخش دیگری از سخنان خود »عدل« را 
مصداق توحید دانست و تصریح کرد: در رابطه با عدل تعریف های متفاوتی مطرح است و اساسا این مفهوم از 
گنگ ترین و پر مشکل ترین مفاهیم بشری است. بعضی ها عدالت را به معنای »تساوی« گرفته اند و بعضی 
ها تعریف ارسطویی دارند و می گویند، عدالت یعنی »هر چیزی را همان جایی بگذارید که باید بگذارید«. اما 
آخرین تعریفی که بشر از عدالت ارائه می دهد و فکر می کنند تعریف جدیدی است، »عدالت به مثابه انصاف« 
است. یعنی اگر می خواهی ببینی چه چیزی عدالت است و چه چیزی عدالت نیست به این دو قانون گوش 
کن: »هرچه برای خودت دوست داری برای بقیه هم دوست بدار و هرچه برای خودت نمی پسندی برای بقیه 
هم نپسند«.یادگار امام اظهار داشت: در عهدنامه مالک آن جایی که امیرالمؤمنین)ع( به مالک خطاب می کند 
که »حاکم اسلامی باید با مردم چگونه برخورد کند«، ایشان دقیقا می فرماید، »انصاف، عدل و عدم آن ظلم 
است«. در واقع، انصاف همان عدالت است. عدالت این است که ببینم اگر تو جای من بودی و من جای تو 
بودم همین کار را می کردم که الان انجام می دهم؟! هرکس باید این را قاعده نصب العین خودش قرار بدهد. 
انسان برای رسیدن به این درک بیش از هر چیز نیازمند »تخیّل« است؛ انسان باید قدرت خیال قوی داشته 
باشد تا بتواند خودش را جای دیگری بگذارد.وی تأکید کرد: باید بعضی وقت ها از جامه ای که دوخته اید بیرون 
بیایید و جای طرف مقابل بنشینید. تعبیر معروفی به نام »کفش های داستایوفسکی« را انگلیسی ها دارند و می 
گویند هر وقت خواستی در مورد راه رفتن کسی حرف بزنی یک مدت با کفش او راه برو؛ این انصاف است. 
آن وقت اگر انصاف بود، همه نسبت به هم با رحمانیت بیشتری رفتار و بهتر نقد می کنند.سید حسن خمینی 
در پایان گفت: اگر می خواهیم حسینی)ع( باشیم، باید خودمان را به جای بقیه بگذاریم؛ حکومت با مردم، مردم 
با مردم، رئیس با کارمند، باید این قاعده را رعایت کنند. در آن صورت اگر کاری را می خواستی انجام دهی و 
دوست داشتی فرد دیگری هم با تو این کار را کند، آن را انجام بده. اگر این گونه بودیم یک گام به سمت عدالت 
برداشته ایم. جامعه وقتی خوب می شود که تک تک ما خوب شویم. لذا اگر شما یک گام به سمت خوب شدن 
برداشتید، یک گام به سمت خوب شدن جامعه برداشته شده است؛ اما اگر منتظر هستید کسی از پشت کوه ها 

برسد و اینجا را درست کند، و شما همان بدی که هستید باشید، راهتان غلط است.

وزیر بهداشت، سازمان غذا و دارو را پاکسازی کند
نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه باید وزیر بهداشت، سازمان 

غذا و دارو را پاکسازی کند، گفت: تعارض منافع در سازمان غذا و دارو مشهود است.
»محمدرضا احمدی« نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا با انتقاد از عملکرد 
سازمان غذا و دارو گفت: باندهایی در سازمان غذا و دارو هستند و باید  پاکسازی شوند. در همین رابطه هم 
به وزیر بهداشت تذکر داده ایم تا زودتر نسبت به پاکسازی در این سازمان اقدام کند.وی با بیان اینکه مافیا در 
بازار دارو وجود دارد، افزود: اگر مافیای دارو در بازار دارو نبود، جاهایی همچون ناصر خسرو هم وجود نداشت. 
خیلی از داروها در داروخانه ها پیدا نمی شود، اما سر از بازار آزاد با قیمت گزاف در می آورد؛ اینها نشان از وجود 
باندی در حوزه دارو است.این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تعارض منافع در سازمان غذا و 
دارو وجود دارد، توضیح داد: وقتی مسئولی در سازمان غذا و دارو همزمان عضو هیات مدیره یک شرکت 
دارویی می شود، چیزی جز تعارض منافع نیست؛ این که افرادی با داشتن منافعی در شرکتی، مسئولیت داشته 

باشند تعارض منافع و خلاف قانون است.

 تولید به دلیل عقب ماندگی چند ساله توان جبران 
در کوتاه مدت را ندارد

دبیر اول کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس گفت: تولید در داخل کشور 
به دلیل عقب ماندگی چند ساله توان جبران در کوتاه مدت را ندارد، برآوردها نیز حاکی 

از آن است که بخش های تولیدی به تنهایی توان تامین نیاز داخل کشور را ندارند
علی اکبر علیزاده برمی در گفت وگو با ایلنا، در خصوص دلایل وجود ماشین آلات معدنی فرسوده در کشور 
بیان کرد:  متاسفانه مدت قبل کارخانه هپکو به شکل بسیار بدی واگذار و تقریبا تولید این کارخانه به صفر 
رسید، از طرفی وضعیت بد  ارزی که از دولت قبل به وجود آمده بود، سبب کمبود ارز برای واردات در کشور 
شد، همچنین شیوع بیماری کرونا طی ۲ سال اخیر و وارد کردن واکسن به کشور نیز سبب هزینه ارز موجود 
در این مسیر شد؛ مجموع عوامل ذکر شده باعث فرسودگی ماشین آلات معدنی و از رونق افتادن تولید در 
این بخش شد.وی در ارتباط با اقداماتی که در زمینه نوسازی ماشین آلات معدنی باید انجام شود نیز عنوان 
کرد: یک موضوع بحث راه اندازی مجدد کارخانه هپکو در کشور است که دولت و مجلس با همکاری 
یکدیگر قصد حل کردن مشکلات کارخانه در این زمینه را  دارند اما باید توجه کرد راه اندازی این کارخانه 
قطعا  توان پاسخ به نیازمندی های کشور  در کوتاه مدت را ندارد، به همین دلیل مجلس در قانون بودجه 
۱۴0۱ واردات مشخص شده ی ماشین آلات سنگین راه سازی را تصویب کرده است.وی در خصوص 
این مصوبه اظهار داشت: هیئت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام ایرادی به این مصوبه گرفته بود که 
موضوع در این مجمع مطرح و سپس رفع شد، در نهایت واردات ماشین آلات معدنی به دولت محترم واگذار 
شد، در ادامه این روند از برنامه دولت در این زمینه بی اطلاع هستم. تولید در داخل کشور به دلیل عقب 
ماندگی چند ساله توان جبران در کوتاه مدت را ندارد، برآوردها نیز حاکی از آن است که بخش های تولیدی 
به تنهایی توان تامین نیاز داخل کشور را ندارند؛ باید توجه کرد واردات باید به گونه ای انجام شود که صد در 
صد تولید داخل مصرف و سپس کمبود های موجود به کشور وارد شوند که موضوع واردات بر عهده  دولت 

محترم و وزارت صمت گذاشته شده است.

اخبار کوتاه 

در حالیکه خسارتهای ناشی از سیل های اخیر در بخش کشاورزی بالا عنوان 
می شــود فعالان بخش می گویند: خســارتهای وارد شده در حد چارچوب 
تعهدات بیمه کشاورزی نیست و لذا دولت باید نگاه حمایتی به این امر داشته 

باشد.
کشاورزی جهان اصولا با ریسک و تهدید همراه است و رخ دادن اتفاقاتی مانند بلایای طبیعی 
می تواند تمام معادلات این بخش را به هم بریزد. به طوری که سیل های اخیر که در کشور رخ 
داده است خسارات بالایی به مزارع و باغات بسیاری از مناطق کشور وارد کرده و است اگرچه هنوز 
آمارهای رسمی از میزان دقیق خسارت وارد شده منتشر نشده اما به گفته »مجتبی شادلو«، عضو 
هیات مدیره باغداران کشور و رئیس هیات مدیره اتحادیه باغداران تهران آنچه مسلم است این 
است که میزان خسارات بالا و عمیق بوده است و باید امیدوار باشیم که خسارت در همین حد باشد 

و جاری شدن سیل ادامه دار نباشد.
خسارتهای وارد شده در حد چارچوب تعهدات بیمه کشاورزی نیست

شادلو عضو هیات مدیره باغداران کشور در پاسخ به این سوال که کدام محصولات باغی بیشترین 
خسارت را دیده اند به خبرنگار بازار گفت: کلیه محصولات در مناطقی که سیل رخ داده آسیب دیده 
و چون غالبا در نوار سردسیر رخ داده بیشترین خسارت ها به محصولات باغی همچون آلو، هلو و 
شلیل ها وارد شده است.وی همچنین در پاسخ به این سوال که این اتفاق چه تبعاتی برای بازار و 
کشاورزان دارد، گفت: در واقع زیان اصلی متوجه کشاورزان است و باغداران بسیار لطمه دیده اند. 
به عبارتی محصولات باغی نزدیک به زمان برداشت بوده و لذا قطعا امسال به شدت آسیب خورده 
است.شادلو با بیان اینکه درختان آسیب دیده برای تولید سال آتی نیز دچار کم باری می شوند، 
افزود: با این وجود ایران به قدری تنوع محصول و وسعت تولید دارد که بازار به مشکلی نمی خورد و 
بازار تامین است. اما مشکل اصلی برای تولیدکنندگان و کشاورزان است که یک فاجعه عظیم برای 
آنها رخ داده است.عضو هیات مدیره باغداران کشور همچنین در پاسخ به این سوال که آیا بیمه 
کشاورزی می تواند تامین کننده خسارت وارد شده باشد یا خیر، گفت: عمق خسارت های وارد شده 
به حدی است که در چارچوب تعهدات بیمه کشاورزی نیست. چون بیمه کشاورزی هم چارچوب و 

محدودیت هایی دارد و پرداخت غرامت سقف دارد.
وی ادامه داد: حتی اگر بیمه بخواهد به صورت ۱00 درصد غرامت بپردازد، میزان غرامت در قبال 
هزینه های تولید و درآمد باغ قابل توجه نیســت اما به هر حال گوشه ای از ضررهای وارد شده 
را می گیرد.شادلو خاطر نشان کرد: از سوی دیگر مساله ای که وجود دارد این است که بسیاری 
از کشاورزان بیمه نیستند به طوری که بر اساس آنچه گفته می شود اگرچه درصد بیمه شدگان 
در مناطق مختلف متفاوت است اما طور کل بین ۲0 تا ۲5 درصد مزارع و باغات بیمه است.وی 
همچنین در خصوص عوامل موثر بر پایین بودن درصد بیمه در بخش کشاورزی اظهار داشت: 

در بحث بیمه کشــاورزی، کشاورزان همواره نسبت به شرایط پرداخت غرامتها و زمان پرداخت 
غرامت ها اعتراضاتی دارند و بیمه هم میزان قطعی غرامت و خســارتهای وارد شده را پرداخت 
نمی کند و این یکی از مشکلات اصلی بین کشاورزان و صنعت بیمه است.وی ادامه داد: از آن طرف 
هم صنعت بیمه نیز حرف هایی دارد و می گوید هر سال بیشتر از درآمد خسارت پرداخت می کند.
شادلو تصریح کرد: در واقع موضوع اصلی این است که بیمه کشاورزی مثل بیمه های خودرو، آتش 
سوزی و دیگر بیمه ها کاری متعادل نیست. چون بخش کشاورزی همیشه با تهدیدها، ریسک ها 
و چالش ها همراه است و لذا صنعت بیمه هم چندان تمایل ندارد با جدیت وارد این قضیه شود که 

یک معادله ای تعریف شود که در آخر هم برای او سودی نداشته باشد.
وی در پاسخ به این سوال که چه باید کرد که میزان بیمه شده باغات و مزارع کشور افزایش یابد، 
گفت: دولت باید در این قضیه قطعا با نگاه حمایتی وارد شود و به هر شکلی که می تواند کشاورزی 
کشور را حفظ کند. بخصوص اینکه شاهد هستیم درگیر شدن اوکراین در جنگ پیامدهایی بسیار 
برای غلات و دانه های روغنی جهان در پی داشت و این نشانگر اهمیت کشاورزی است. لذا باید 
دولت نگاهش حمایتگر به کشارزی داشته باشد.شادلو ادامه داد: در واقع دولت باید در نگاه حمایتی 
که به کشاورزی دارد صندوق بیمه را توانمند سازد که بتواند صنعت بیمه در حوزه کشاورزی یک 
صنعت فراگیر و عموم باشد.علیرضا الوندی، رئیس سازمان مردم نهاد هکا )همبستگی کشاورزی 
ایران( نیز در پاسخ به این خصوص به خبرنگار بازار گفت: همانطور که می دانید صندوق بیمه 
محصولات کشاورزی سازمانی است که با همکاری بانک کشاورزی سالها است فعالیت می کند 
اما مشکل اصلی که در این سازمان وجود دارد این است که غرامتی که پرداخت میشود متناسب با 
میزان خسارت وارد شده نیست و آن چیزی که باید تعلق بگیرد غالبا تعلق نمی گیرد.الوندی افزود: 
این مشکل از این جهت رخ می دهد که صندوق ها وابسته به درآمدهای دولت هستند و اگر دولت 
به درستی از آنها حمایت نکند این صندوق ها هم کارایی خوبی نمی تواند داشته باشد.وی ادامه داد: 
دولت باید نگاه ویژه ای به این صندوق ها داشته باشد و زمانی که بودجه را به وزارت کشور می دهد 
قسمتی را هم به طور خاص برای بلایای طبیعی به صندوق های بیمه کشاورزی بدهد که بتوانند با 
دست بازتری کار کنند. در غیر اینصورت صرفا با بیمه کرد محصولات کشاورزی، پرداخت خسارت 
برای این صندوق ها امکان پذیر نیست.عنایت الله بیابانی قائم مقام خانه کشاورزی نیز در خصوص 
اقدامات پیشگیرانه ای که وزارت جهاد کشاورزی می توانست برای جلوگیری از وارد شدن از این 
حجم خسارت به کشاورزی کشور انجام می داد به خبرنگار بازار گفت: وزارت جهاد کشاورزی پیش 
از رخ دادن چنین اتفاقی باید یکسری اقدامات انجام می داد که متاسفانه کاری نکرده است. از جمله 
اینکه باید از توسعه برنامه کشاورزی در حریم رودخانه ها جلوگیری می کرد.بیابانی افزود: از سوی 
دیگر این وزارت خانه باید برای کشاورزان اطلاع رسانی می کرد اما اطلاع رسانی ها در خصوص 
وقوع سیل وقتی از سوی این سازمان انجام شد که دیگر سیل رخ داده بود و کار از کار گذشته بود.

نماینده مردم شاهرود در مجلس شورای 
اسلامی گفت: متاسفانه با سپری شدن 
چند ماه از ســال ۱۴۰۱ هنــوز بودجه 
اشتغالزایی استان ها اختصاص پیدا نکرده 

است.
علی اصغر خانی در گفت و گو با بازار، در ارزیابی 
خود، پیرو بحث تخصیص بودجه اشتغالزایی به 
استان ها اظهار کرد: متاسفانه بودجه اشتغالزایی 

در سال ۱۴00 اختصاص نیافت.
وی با اشاره به تعیین منابع اشتغالزایی در بودجه سال ۱۴00 و ۱۴0۱ تاکید 
کرد: ما در زمان بررسی این دو بودجه منابع خوبی را برای اشتغالزایی استان ها 

در نظر گرفتیم اما متاسفانه این بودجه اختصاص نیافته است.
این نماینده مجلس تاکید کرد: با این حال وقتی ما از همکاران خودمان در 
مجلس نیز سوال می کنیم آنها هم همین گلایه مندی را دارند و تاکید دارند 
که در این بخش بسیار بسیار ضعیف شده اند و منابع یارانه ها در جای دیگری 
هزینه شده که این موضوع حائز اشکال است.عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی گفت: دوستان ما در مجلس تاکید دارند که منابعی که باید در 
بخش اشتغالزایی هزینه می شد متاسفانه در جای دیگری هزینه شده است.

وی با بیان اینکه حتما باید دیوان محاســبات 
این موضوع را بررســی کند، اظهار کرد: یکی از 
کارهای اصلی دیوان محاســبات این است که 
ببیند بودجه در جای اصلی خود هزینه می شود و 
یا خیر؟ بنابراین ضرورت دارد دیوان در این بخش 
گزارشی ارائه دهد تا براساس آن گزارش برخورد 

لازم صورت گیرد.
ایــن نماینده مجلس اظهار کــرد: تمام موارد 
مبنی بر تخصیص بودجه اشتغالزایی در بودجه 
آورده شــده است و انتظار داریم دیوان محاسبات منابعی که در بودجه برای 
اشــتغالزایی در نظر گرفته شده را پیگیری کند و گزارش لازم را به مجلس 

شورای اسلامی ارائه دهد.
وی تاکید کرد: متاسفانه با سپری شدن چند ماه از سال ۱۴0۱ هنوز بودجه 

اشتغالزایی استان ها اختصاص پیدا نکرده است.
این نماینده مجلس با اشاره به اعتبارات صندوق ملی مسکن براساس بودجه 
سال ۱۴0۱ تاکید کرد: همچنین ما ۳0 هزار میلیارد تومان برای صندوق ملی 
مسکن منابع مصوب کردیم و اما تا به امروز یک ریال هم وارد صندوق ملی 

مسکن نشده است.

بایــد از افزایش قیمت دارو به بهانه آزادســازی 
جلوگیری کنیم و باید قیمت دارو مشخص باشد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به طرح دارو یار گفت: 
دارو یار نسخه دولت برای جبران ریالی هزینه های داروست اصل 
این کار خوب است اما نگرانی که وجود دارد و دولت باید مراقبت 
کند به جهت این است که حوزه درمان و  دارویی ما حوزه درهم 
تنیده ای است و مافیای بســیار قدرتمندی در این عرصه کار 
می کنند و در عین حال این مافیاها در نظام های تصمیم سازی و 

تصمیم گیری اجرایی و خصوصی هستند.
محســن زنگنه در گفت وگو با عصر ایران با بیان این مطلب 
گفت: ما باید مراقب باشیم که طرح دارو یار تجربه دیگری از طرح 
تحول نباشد. در طرح تحول هزینه های بیمارستان  و ویزیت را 
به شدت افزایش دادیم بار این افزایش بر دوش مردم بود یعنی 
ما از جیب مردم و بودجه دولت چند برابر هزینه ای که قبلا در 
کل کشور برای حوزه درمان می کردیم برای طبقه ای خاص 

هزینه کردیم.
وی ادامه داد: باید دولت رعایت کند که طرح دارویار به آفتی که 
طرح تحول دچار شــد نشود. درست است ارز ۴۲00حذف شده 
است آیا این به معنای آزادسازی بدون حد و حصر دارو است؟خیر، 
بالاخره دارو قیمتی در دنیا دارد و در طرح دارویار ارز ۳0هزار تومان 
محاسبه شده است.وی افزود: قیمت دارو مشخص است نگرانی 
ما این اســت که قیمت دارو بیش از آن چیزی باشد که حتی با 
ارز آزاد به دست می آید یعنی کاری که در حوزه پزشکی انجام 
شد. عمل جراحی که قبلا با دو میلیون تومان پزشک حاضر بود 
که آن را انجام دهد یکمرتبه ۲0میلیون تومان شــد آن هم به 
بهانه اینکه می خواهیم زیر میزی را حذف کنیم. درمان،بیمارستان 
و جراحــی را اضافه کردیــم و دولت بعد از مدتی هرچه در می 
آورد را برای درمان می داد. با این کار نزدیک ۱5درصد از بودجه 
دولت را برای طرح سلامت می دادیم.زنگنه گفت: نگرانی دیگر 

ما در این طرح بحث نظارت دولت بر بیمه هاست چون بالاخره 
بســیاری از این بیمه ها با شرکت های داروسازی روابط در هم 
تنیده اقتصادی دارند و نباید این اتفاق بیفتد که تعارض منافع 
بیمه ها باعث شود که بر آنها نظارت نداشته باشیم. وی تاکید کرد: 
باید از افزایش قیمت دارو به بهانه آزادسازی جلوگیری کنیم و باید 
قیمت دارو مشخص باشد. دارو همیشه از ایران قاچاق می شد 
حالا برای اینکه جلوی این قاچاق را بگیریم نباید کاری کنیم 
که شهروند ما یک و نیم برابر کشورهای همسایه پول دارو بدهد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه تاکید کرد: دولت اعلام کرده است 
که تا سه ماه همه افراد جامعه بیمه هستند و این حرف سیگنال 
بسیار بدی است یعنی ما آنالیز و دیتای درستی نداریم. وقتی ما 
می گویم همه را بیمه کردیم این ضمن اینکه جای تقدیر از دولت 
دارد اما سیگنال نگران کننده هم دارد ما نگرانیم که نکند دیتاهای 
وزارت بهداشت آمادگی ورود دقیق به طرح دارویار را نداشته باشد.
وی گفت: اتفاقا این نگرانی را در مورد وزارت رفاه برای هدفمندی 
یارانه ها داشتیم که در مورد جامعه هدف و دهک ها بود. الان 
تقریبا بودجه ای را که در تبصره ۱۴که بیش از ۷۳هزار میلیارد 
برای بحث یارانه ها دیده بودیم تمام شده است و ماهی نزدیک 
به ۲۶هزار میلیارد در ماه یارانه می دهیم.زنگنه تصریح کرد: دولت 
باید مراقب این فضا باشد چراکه دارو جای حساسی است چون 
مافیای دارو همیشه هستند. مصرف کننده کسی است که مجبور 
است دارو بگیرد حتی ما شاید این اجبار را در نان نداشته باشیم 
خیلی از مردم از غذا می زنند که دارویشان تامین کنند. مردم به 
دارو حتما نیاز دارد و این نیازمندی خودش عاملی است که ممکن 
است سواستفاده کنندگان از آن استفاده کنند.وی خاطر نشان کرد: 
دارو از آن مسائلی است که در کشور به شدت انحصار و مافیا دارد 
و دولت باید در طرح دارو یار مراقب اینها باشد. البته خبر داریم 
جمعی از نخبگان در وزارت بهداشت جمع شده اند که طرح را به 

خوبی پیش ببرند و امیدواریم موفق باشند.

دبیر اتحادیه بنکــداران مواد غذایی با 
اشاره به کاهش قیمت برنج و روغن، از 

ثبات قیمت ها تا مهرماه خبر داد.
به گزارش بازار، درحالی که از زمان اجرایی شدن 
اصــلاح یارانه ها، اقلام اساســی در بازار افزایش 
قیمت بالایی را تجربه کرده است حالا دبیر اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی از ارزان شــدن برخی اقلام 

غدایی مانند روغن و برنج خبر می دهد.
قاسمعلی حسنی با اشاره به اینکه تولیدکنندگان و 

توزیع کنندگان دیگر انگیزه ای برای گران کردن کالاها ندارند، گفت: بازار بیش از 
این کشش گرانی را ندارد و بازار کالاهای اساسی در اوج رکود خود قرار دارد. ما 

به دنبال مشتری و فروش اجناس مان هستیم.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی افزود: هم اکنون در بازار عمده فروشی شاهد 
کاهش ۱0 درصدی قیمت روغن هستیم. هر کیلوگرم برنج هم در بازار کاهش 
۱0 هزار تومانی را تجربه کرده است که با واردات برنج و برداشت برنج پیش بینی 
می کنیم قیمت برنج تا ۲0 هزار تومان در هر کیلو نیز کاهش پیدا کند. قیمت 
هر حلب روغن نباتی ۱۶ کیلوگرمی پیش از این یک میلیون و ۸0 هزار تومان 
برای مصرف کنندگان بود که اکنون در بازار ۹۶0 هزارتومان شــده است. این 

کاهش قیمــت در پی کاهش حدود ۳0 درصدی 
قیمت جهانی روغن خام به دلیل تفاهمات بر سر 
عرضه غلات از بنادر اوکراین است.حسنی افزود: از 
سوی دیگر این کاهش قیمت ها در پی واردات انبوه 
این کالا در داخل کشور و رقابت واردکنندگان برای 
فروش بیشتر، به منظور واردات مواد اولیه روغن 
با قیمت کمتر صورت گرفته اســت.دبیر اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی در حالی از ثبات قیمت کالای 
اساسی تا مهر ماه خبر داده که دو روز قبل وزارتخانه 
صمت دستورالعملی را برای اجرا بنا بر کاهش ۱0 تا ۲5 درصدی روغن را ابلاغ 
کرد که از امروز شنبه هشتم مرداد برای تمام کارخانجات روغن کشور لازم الاجرا 
است. دستورالعملی که با هدف حمایت از مصرف کنندگان ابلاغ شده و همه 
کارخانجات ملزم به کاهش قیمت هستند. مسئولان وزارتخانه هشدار داده اند با 

واحدهایی که از این دستورالعمل پیروی نکنند، برخورد خواهد شد.
طبق گفته مهدی برادران، معاون وزیر صمت باید تخفیفاتی هم برای روغن های 
فعلی موجود در بازار با قیمت قدیم در نظر گرفته شود. این کاهش قیمت به دنبال 
برنامه دولت برای کاهش تعرفه واردات مواد اولیه مورد نیاز کارخانجات روغن 

اعمال می شود.

کشاورزی کشور روی آب و مسئولان در خواب

 قُلک خالی »اشتغالزایی« و »مسکن«؛ یک ریال هم
 وارد صندوق ملی مسکن نشده است

بیم از تعهدات فرابیمه ای!

عضو کمیسیون عمران مجلس مطرح کرد

 دولت مراقب باشد دارو یار 
به آفت طرح تحول دچار نشود

 رکود در بازار کالاهای اساسی؛
 برنج و روغن ارزان می شود

زنگنه نماینده مجلس:

دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی:


